



Varhaiskasvatuksen asiakasmaksut 1.8.2026 alkaen / KK

VD/1596/12.00.01.00/2026

KK/JK

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksut perustuvat lakiin varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista (1503/2016). Varhaiskasvatuksen asiakasmaksulain perusteella maksun suuruus määräytyy varhaiskasvatukseen varatun ajan, perheen koon ja perheen tulojen perusteella.

Opetus- ja kulttuuriministeriö on antanut 26.11.2025 ilmoituksen (1028/2025) varhaiskasvatuksen asiakasmaksujen määrittämisessä käytettävistä yleisellä ansiotasoindeksillä tarkistetuista tulorajoista ja opetustoimen hintaindeksillä tarkistetuista maksuista. Uudet tarkistetut maksut ja tulorajat tulevat voimaan 1.8.2026 alkaen.

Edellisen kerran kasvatuksen ja oppimisen lautakunta päätti varhaiskasvatuksen asiakasmaksujen tarkastamisesta 22.1.2024 § 10, jolloin päätettiin varhaiskasvatusmaksujen indeksitarkastuksesta 1.8.2024 lähtien.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksujen tulorajat muuttuvat indeksitarkistuksen vuoksi seuraavasti:

Perheen henkilömäärä	Tuloraja 1.8.2024 euroa / kk	Tuloraja 1.8.2026 euroa / kk	Maksuprosentti	Tuloraja pienimpään maksuun 32 € 1.8.2026	Tuloraja korkeimpaan maksuun 335 € 1.8.2026
2	4 066	4 369	10,7 %	4 669	7 496
3	5 245	5 635	10,7 %	5 935	8 766
4	5 956	6 399	10,7 %	6 699	9 530
5	6 667	7 163	10,7 %	7 463	10 294
6	7 376	7 925	10,7 %	8 225	11 056

Jos perheen koko on suurempi kuin kuusi, on maksun määrittämisen perusteena olevan tulorajan lisäys 295 euroa kustakin seuraavasta perheen alaikäisestä lapsesta.

Opetustoimen hintaindeksillä tarkistettu kokoaikaisesta varhaiskasvatuksesta perittävä maksu on 1.8.2026 lähtien enintään 335 euroa kuukaudessa ja pienin perittävä maksu 32 euroa. Ikäjärjestyksessä nuorimmasta seuraavasta lapsesta perittävä asiakasmaksu kokoaikaisessa varhaiskasvatuksessa on 40 % nuorimman lapsen maksusta, enintään 134 euroa, ja muista kokoaikaisessa varhaiskasvatuksessa olevista lapsista 20 % nuorimman lapsen maksusta, enintään 67 euroa kuukaudessa.

Enimmäismaksut	Nykyinen maksu euroina	Uusi maksu euroina 1.8.2026 alkaen
Enimmäismaksu	311	335
Toisen lapsen enimmäismaksu	124	134
Pienin perittävä lapsikohtainen maksu	30	32



Asiakasmaksu määritellään siten, että tulorajan ylittävistä osista lasketaan 10,7 %, joka on perheen maksama varhaiskasvatusmaksu.

Asiakasmaksun laskeminen

Esimerkki 1.

Perhekoko 4 (2 huoltajaa ja 2 lasta). Lapset ovat on kunnallisessa varhaiskasvatuksessa. Perheen bruttotulot yhteensä: 7000 € / kk.

$7000 \text{ € (tulot)} - 6399 \text{ € (tuloraja)} = 601 \text{ €}$. Tulorajan ylittävistä tulosta (601 €) lasketaan 10,7 %, jolloin maksupäätöksessä perheen asiakasmaksuksi määrätään 64 € kuukaudessa perheen nuorimmasta lapsesta ja 25 € kuukaudessa perheen toisesta varhaiskasvatuksessa olevasta lapsesta.

Koska perheen toisen varhaiskasvatuksessa olevan lapsen asiakasmaksu jää alle 32 € kuukaudessa, hänen varhaiskasvatusmaksuaan ei laskuteta ja perheen kokonaisasiakasmaksuksi määräytyy kokonaisuudessaan vain nuoremman lapsen 64 euroa kuukaudessa.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksu muuttuu esimerkkitapauksessa nykyisestä 155 eurosta 64 euroon kuukaudessa 1.8.2026 alkaen.

Esimerkki 2.

Perhekoko 3 (2 huoltajaa ja 1 lasta). Lapsi on kunnallisessa varhaiskasvatuksessa. Perheen bruttotulot yhteensä: 8000 € / kk.

$8000 \text{ € (tulot)} - 5635 \text{ € (tuloraja)} = 2365 \text{ €}$. Tulorajan ylittävistä tulosta (2365 €) lasketaan 10,7 %, jolloin asiakasmaksuksi tulee 253 €.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksu muuttuu esimerkkitapauksessa nykyisestä 295 eurosta 253 euroon kuukaudessa 1.8.2026 alkaen.

Esimerkki 3.

Perhekoko 3 (2 huoltajaa ja 1 lapsi). Lapsi on kunnallisessa varhaiskasvatuksessa. Perheen bruttotulot yhteensä: 5930 € / kk.

$5930 \text{ € (tulot)} - 5635 \text{ € (tuloraja)} = 295 \text{ €}$. Tulorajan ylittävistä tulosta (295 €) lasketaan 10,7 %, jolloin asiakasmaksuksi tulee 31 euroa. Asiakasmaksun jäädessä alle 32 euron, ei maksua peritä.

Varhaiskasvatuksen asiakasmaksu muuttuu esimerkkitapauksessa nykyisestä 73 eurosta kuukaudessa 0 euroon kuukaudessa 1.8.2026 alkaen.

Vaikutusten arviointi

Muutoksella ei arvioida olevan merkittävää vaikutusta varhaiskasvatuspalveluihin hakeutumiseen Vantaalla. Yhä useampi asiakasperhe siirtyy maksuttoman varhaiskasvatuksen piiriin 1.8.2026 alkaen. Muutoksen jälkeen asiakasmaksua ei peritä lainkaan arviolta noin 61,5 % lapsista (muutos 3,0 %). Korkeinta asiakasmaksua maksavien osuus olisi arviolta noin 10 % lapsista (muutos -2,8 %).



Indeksitarkistuksen vaikutuksesta asiakasmaksutuotot vähenevät vuonna 2026 n. 75.000 € (5kk) ja vuonna 2027 n. 165.000 €.

Hallintosäännön 9 luvun 1 §:n kohta 4:n mukaan kasvatuksen ja oppimisen lautakunta vastaa tehtäväalueellaan toimialansa asiakas- ja muiden maksujen ja korvausten perusteista.

Kasvatuksen ja oppimisen lautakunnalle esitetään hyväksyttäväksi varhaiskasvatuksen asiakasmaksut 1.8.2026 alkaen.

Kasvatuksen ja oppimisen lautakunta 17.3.2026 § 11

Apulaiskaupungin johtajan esitys:

Päätetään, että 1.8.2026 alkaen

- a) varhaiskasvatuksen asiakasmaksujen määrittämisessä käytettävät tulorajat ovat

Perheen koko	Tuloraja euroa/kuukausi
2	4 369
3	5 635
4	6 399
5	7 163
6	7 925

- b) ja että jos perheen koko on suurempi kuin kuusi, on maksun määrittämisen perusteena olevan tulorajan lisäys 295 euroa kustakin seuraavasta perheen alaikäisestä lapsesta.

Päätös:

Hyväksyttiin esitys.

Liitteet:

- Asiakasmaksutiedote

Täytäntöönpano: Varhaiskasvatuksen palvelualue ja ruotsinkielisten palvelujen palvelualue

Muutoksenhakuohje: Oikaisuvaatimus kasvatuksen ja oppimisen lautakunnalle

Lisätiedot:

varhaiskasvatuspäällikkö Jani Koljonen, puh. 040 563 7895

varhaiskasvatuksen asiantuntija Jaana Laitio, puh. 040 513 8604

(etunimi.sukunimi[at]vantaa.fi)